
lonterji predpisano dobo prakse, t. j . decem* 
bra meseca, sicer so oškodovani za eno leto. 

Tov. Jančič je nato vsestransko pojasnil 
pomen Učiteljske gospodarske poslovalnice, 
naglašal velik gospodarski moment za orga* 
nizacijo in šolo, ter vabil vse, da se izčrpno 
poslužujejo te velevažne institucije, za katero 
se zanimajo tudi ostali jugoslovenski učitelji. 

Tov. Musek zahteva, da se pri vsakem 
zborovanju imenujejo šole, katerih učitelj* 
stvo dva meseca ni plačalo članarine. 

Prihodnje zborovanje bo 5. aprila. 
D. I. Šestan, t. č. preds. Kaukler V., tajnica. 

| UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SREZ 
LAŠKO je zborovalo dne 8. marca 1930. v 
osnovni šoli na Zidanem mostu. 

Od 124 članov je bilo 58 navzočih, t. j . 
46-8%. 

Predsednik društva tov. Plavšak otvori 
ob določeni uri zborovanje, pozdravi navzoče, 
posebno še vseučiliškega profesorja gosp. dr. 
Ozvalda. ki se je radevolje odzval naši proš* 
nji ter prevzel predavanje o temi »Poizkus 
zaključne sodbe o novi šoli«. — Dalje po* 
zdravi sreskega referenta g. Potočnika ter v 
naš okraj novodošlo tovarišico gdč. Drolčevo. 
— V svojem pozdravnem govoru čestita to* 
varišema Vidmar, ki sta razstavila svoja 
umetniška dela v Londonu. — Spominja se 
ustanovitve Sokola kraljevine Jugoslavije ter 
vabi vse tovarišice in tovariše, da posvetijo 
vse svoje moči tej prekoristni organizaciji. 
— Končno- pozove navzoče, da zakličejo tri* 
kratni »Slava« T. G. Masarvku, predsedniku 
Čehoslovaške ki ravno te dni obhaja svojo 
801etnico, katero na slovesen način proslavlja 
bratska kot tudi naša država. 

I. G. prof. dr. Ozvald je v globoko za* 
snovanem svojem govoru obrazložil zahteve 
nove šole, ki so v svojem jedru le stare misli 
podane v novi obliki. Navzoči so z velikim 
zanimanjem in odobravanjem sledili izvaja* 
njem g. profesorja. 'Predsednik tov. Plavšak 
naprosi g. profesorja, da objavi svoje preda* 
vanje v »Popotniku«, da bodo tovariši zamo* 
gli temeljito proučiti predavateljeve misli, na 
kar naj bi se o priliki enega prihodnjih zbo* 
rovanj vršil razgovor. Ker nekateri dvomijo, 
da bo uredniški konzorcij »Popotnika« pri* 
občil predavanje v »Popotniku«, se je osvojil 
sledeči sklep: 

Predavanje vseučil. prof. g. dr. Ozvalda 
se naj v celoti objavi v prihodnji številki 
»Popotnika«. Nato se bode vršil razgovor o 
predavanju šele na prihodnjem zborovanju, 
ki se ga na prošnjo članstva udeleži tudi g. 
prof. dr. Ozvald. 

Poverjeništvo se poziva, da izvede brez* 
pogojno sklep glede objave predavanja pri 
uredništvu »Popotnika«. 

Nato se g. prof. še posebej zahvali gosp. 
sreski referent g. Potočnik v svojem, kot tudi 
v imenu vsega učiteljstva, za nadvse zanimi* 
vo predavanje. Pozdravlja sklep, da naj se 
vrši razgovor po objavi predavanja v »Po* 
potniku« in konstatira s posebnim zadovolj* 
stvom, da je g. prof. obljubil prisostvovati 
temu razgovoru. 

II. V zadevi obravnavanja predlogov uči* 
teljskih društev za pokrajinsko skupščino se 
osvoje sledeči sklepi: 

1. Učiteljsko društvo za srez Laško je 
proti pobiranju mesečnih prispevkov po 1 Din 
od člana za Učit. dom. Članarina je že itak 
previsoka in se ne sme pod nobenim pogp* 
jem še zvišati. Ako je možno, naj se v ta na* 
men uporabi event. kakšna postavka v okvir* 
ju sedanje članarine. Poleg tega je društvo 
mnenja, da naj slične institucije podpira s 
čistim dobičkom UGP, katere člani smo itak 
vsi posamezniki. 

2. Zadevno povrnitve potnih stroškov 
delegatom za pokrajinsko skupščino in seje 
širjega sosveta iz blagajne poverjeništva UJU 
društvo soglasno sprejme predlog novome* 
škega društva s pogojem, da prispevek ne 
bo previsok. 

3. Glede razdelitve organizacije UJU pri* 
poroča društvo da tvori Udruženje 9 sekcij, 
oziroma 9 poverjeništev UJU, ki bi se krila 
s teritorijem banovin. 

. 4. Po prečitanju dopisa UJU poverjeni* 
štvo Ljubljana — obrazložitev stališča uči* 
teljstva na merodajnih mestih v pogledu ob* 
čega pravilnika k § 181. zakona o narodnih 
šolah se soglasno sklene: 

»Vsebina dopisa pov. UJU Ljubljana 
št. 710 potrjuje prepričanje članstva Učit. 
društva UJU za srez Laško, da se poverjeni* 
štvo vestno in neumorno trudi za izboljšanje 
gmotnega položaja. Uverjeni smo, da bode 
poverjeništvo tudi v bodoče trdno vztrajalo, 
da se ugodi upravičenim zahtevam učiteljstva 
ter izrekamo naslovu za dosedanje smotreno 
delovanje našo najiskrenejšo zahvalo in pri* 
znanje. 

5. Predsednik apelira na članstvo, da ugo* 
di prošnji UGP, ki prosi za potrebne pri* 
stopnice v kolikor se to še ni zgodilo. 

6. Nadalje poziva navzoče, da tudi letos 
;tore vse, kar je potrebno v dosego čim naj* 

boljšega uspeha za Mladinsko Matico. 
7. Glede nesporazuma med poverjeni* 

štvom in uredniškim konzorcijem »Popotni* 
— zaradi objavljenja gotovih člankov — 

se članstvo popolnoma strinja s postopkom 
' verjeništva. 

8. Event. spreminjevalni predlogi k pra* 
vilniku UJU naj se vpošiljajo na društveni 
cdbor, ki jih bo pretresal na svoji prihodnji 
odborovi seji, ter o sklepih naknadno po* 
ročal. 

9. Odobri se po blagajniku izplačana vso* 
ta, ki se je v naprej nakazala Učit. pevskemu 
zboru, ki je te dni odpotoval na Čehoslova* 
ško. Tovarišem pevcem želimo kar največ 
uspeha. 

Končno se je osvojil predlog zborovati 
prihodnjič v prvi polovici meseca aprila. 
Rob. Plavšak, t. č. preds. A. Jesih, t. č. tajnik. 

Stanovska organizacija UJU 
Iz društev: 

Poročili: 
-t- PTUJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 

je zborovalo dne 10. februarja v Ptuju. 
Situacijsko poročilo. Število učiteljstva v 

okraju je 165, število članstva v okraju je 
153, število udeležencev pri zborovanju je 
117, t. j . 76-4%. 

Ob določeni uri otvori tov. predsednik 
zborovanje. Omeni, da v organizaciji ni pra* 
ve sloge: sloga jači; samo močan ima lahko 
nspehe, lahko doseže marsikaj, če že ne vse* 

i. Skrbeti bo treba, da bo organizacija v 
slogi svojega članstva dnevno jačja, da bo 
premagala z lahkoto vse ovire, ki ji danes 
: ustavljajo pot do zaželjenega cilja. 

Tov. Juranoič in Hribernik ter tovarišici 
Flere in Mlakar so novi člani društva. 

Poročilo o seji širjega sosveta v Celju 
poda tov. predsednik. Na seji je poročal tudi 
tov. Flere o zakonu. Izvedeli smo ves križev 
pot, ki ga je hodil osnovnošolski zakon. Tov. 
predsednik je poročal tudi o predlogih »in 
suspenso« in njih neslavnem koncu. 

Apeliral je ponovno zlasti na mlajše 
članstvo naj stopi na plan, ter naj agilno po* 
veže po delu. 

Za turnejo Učiteljskega pevskega zbora 
bo društvo poslalo predpisani prispevek. 

Projekt pravil UJU se bo po sklepu zbo* 
ra pretresal na prihodnjem zborovanju. 

Tov. Musek poroča o akciji eieputacije 
poverjeništva pri merodajnih faktorjih v Beo* 
gradu. 

Učiteljstvo še ni doseglo svojih pravic in 
obsoja vsa nesoglasja, ki se vrše baš v naj* 
kritičnejšem času v učiteljskih uelruženjih. 
Apeliramo na vsa poverjeništva, zlasti pa na 
vrhovno vodstvo organizacije in na Izvršni 
odbor v Beogradu, da složno zastavljajo vse 
sile za izboljšanje učiteljskega položaja. 

Predlog je bil soglasno sprejet. 
Glede zavrnjenih člankov za »Popotni* 

ka« se pooblašča odbor, da članke prouči ter 
sklepa, se li naj isti res zavrnejo ali pa na* 
tisnejo v »Popotniku«. 

V debato, ki se je otvorila o poročilih. 
so posegali tov. Musek. Lešnik. Jančič Ju* 
rančič, Troha, Šterk, Jarc, Rusjan, Kancler. 

Poročila so se vzela na znanje. 
Samoizobrazba. Poročilo o delovanju 

krožkov je izostalo. 
Šolska reforma. Tovarišica Troha je po* 

elala poročilo o ekskurziji pedagoške centrale 
na Dunaj. Podala je izčrpen, vseskozi objekti* 
ven pregled ekskurzije, ki se je zlasti v tem 
odlikoval, da je nudil poslušalcem priliko za* 
sledovati razvoj šolske reforme i? prvih po* 
eetkov do skoro popolnega razvoja. 

Navzoči so ji bili zahvalni za izvajanja. 
Tov. Musek obžaluje, da se ni Fleretova 

knjiga za 1. razred upeljala na več šolah, ker 
se dosezajo z njo prav lepi uspehi v čitanju. 

Izvenšolsko delo. Tudi ta točka se zaradi 
pomanjkanja časa ni obravnavala. 

Slučajnosti. Tov. Čoki je v humoristič* 
nem, mestoma seveda resnem referatu, za* 
vračal izvajanja tov. Marice Dolenčeve v 
članku: Samouprava učiteljstva na šoli. Upra* 
vitelj vrši na šoli predpisane dolžnosti. Ta je 
strožji in popustljivejši. Mlajše učiteljstvo ni 
ustaljeno, ima precej široke pojme o službe* 
nih dolžnostih. Če so res kje razmere take, 
ila elruguje upravitelju žena, ki ni učiteljica. 
ter je nenaklonjena zlasti učiteljicam, naj 
vrše te lepo izvenš.olsko delo s tem, da tako 
ženo z ljubeznjivostjo dvigajo na svoj nivo. 
Idila, ki jo odkriva tov. Dolenčeva v svojem 
članku o samoupravi, je morda lepa, a za da* 
nes neizvedljiva, ker ji manjkajo prav vsi 

ji. Sicer pa bo menda tudi tu na mestu 
pregovor: Vsak pometaj pred svojim pra = 
gom, pa bo povsodi vse čisto. 

V debato so posegli tov. Jančič Šestan. 
Lešnik, Pahor, Šterk. 

Tov. Lovrec pa prosi naslednje: 
Ker je kr. banska uprava izdala odlrtk. 

da se usposobljenostni izpiti polagajo samo 
v jesenskem roku, bi bilo s tem prikrajšano 
mnogo bivših volonterjev, ki so bili leta 1928. 
nastavljeni komaj decembra in jim bo manj* 
kalo samo par tednov do pcMne predpisane 
dobe za polaganje usposobljenostnega izpita 
v letošnjem jesenskem roku. Zato se prosi 
L'JLI poverjeništvo, da posreduje pri mini* 
strstvu prosvete naj ono odredi, da se pri* 
puste prizadeti še k letošnjemu jesenskemu 
usposobljenostnemu izpitu, ali pa. da se vr* 
šijo izpiti šele potem, ko bodo dovršili vo* 



+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA BRE* 
ŽIŠKOsSEVNIŠKI OKRAJ je zborovalo dne 
8. marca v Brežicah. 

Tovariš predsednik je otvoril zborova* 
nje ter pozdravil navzoče zborovalce. Od 101 
vpisanega člana je bilo 66 navzočih. 

Pri čitanju dopisov glede sporn h član* 
kov »Popotnika« se je razvila živahna de* 
bata, katero so zborovalci zaključili z odo* 
bravanjem stališča, ki ga je zavzel odbor. 
Navzoči soglašajo tudi s sklepi odbora glede 
izpremembe pravil ter glede dela centrale v 
Beogradu. — K dopisu glede propagande za 
Mladinsko Matico je sklenil celokupni uči* 
teljski zbor sledeče: 

Poverjeništvo UJU v Ljubljani naj vpli* 
va na uredništvo »Našega roda«, da bi bil 
ta bolj mladinski. 

Tovariš nadzornik Drnovšek je prečital 
učiteljstvu smernice in navodila za »Domo* 
znanstveno čitanko« ter je bil na razpolago 
za eventuelne predloge in vprašanja. — Uči* 
teljstvo se z vso vnemo udejstvuje, da čim* 
prej uresniči to idejo. 

Tovariš predsednik je prečital pravila 
UJU ter je stav 1 predlog, ali naj ostanemo 
pri stari razdelitvi na poverjeništva ali naj 
bi b Ia nova razdelitev po banovinah. Član* 
stvo glasuje po kratki debati za boljšo in 
primernejšo razdelitev v 9 sekcij, t. j . po 
banovinah. 

Pri slučajnostih sklenejo navzoči, da se 
bo vršilo prihodnje zborovanje na Senovem. 
Jakopec, preds. Straus M., t. č. tajnica, 

+ KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je zborovalo 15. marca 1930. v Dom* 
Žalah. Od 130 uč.t. v srezu je včlanjenih 
106 tovarišev(ic). Zborovanja se je udeležilo 
68 članov, kar odgovarja 81% udeležbi. 

1. Poseben pozdrav tov. predsednika je 
veljal novo došlim tovarišem(icam): Urban* 
čič A., Likar Pintar, Ostanek in Krušič. 

II. Samoizobrazba: Gospod sreski šolski 
referent tovariš Lukežič Gustav nam je v 
krasno izdelanem referatu podal misli in 
smernice, kako seznanjajmo našo mladino s 
slovenskimi pesniki in p satelji. Za svoja te* 
meljita izvajanja je žel burno priznanje. 

III. Stanovske zadeve: V živahnih deba* 
tah so se razmotrivale razne stanovske za* 
deve v smislu raznih okrožnic. 

Sklep': 1. K dopisu pov. 716 v zadevi 
objavljenja spornih člankov — soglasno 
mnenje članov: Uredniški konzorcij je do 
gotove meje avtonomen. Poverjeništvo pa 
ima pravico in celo dolžnost, da ne dovoli 
objave člankov, ki so v ikvar ugledu šole in 
stanu. 

2. Mesečni prispevek 1 Din za Učiteljski 
dom se z veliko večino odobri. 

3. K referatu tov. Stenovca o pravilih 
UJU izdelaj odbor eventualne predloge. 

4. Od Kmetijske družbe zahtevamo, da 
postanejo učitelji polnopravni člani. 

5. Poverjen ;štvu UJU Ljubljana izreka* 
mo posebno zahvalo za delo na pravilniku 
k šolskemu zakonu. 

6. Vse knjigarne in založništva opozar* 
jamo. da smatramo vse pošiljke, naslovljene 
na učiteljstvo ali šole in ki niso bile naro* 
cene — kot darilo pošiljatelja prizadeti šoli. 

Prihodnje zborovanje bo maja. 
Maver, 1. r. Arrigler, 1. r. 

+ GORNJEGRAJSKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je imelo svoje zborovanje dne 
8. marca 1930. v Šmartnem ob Dreti. 

Dnevni red: 1. Predsednikovo poročilo 
— tekoče zadeve. 2. Poroč lo o seji širjega 
sosveta v Celju. 3. Predavanje: Vzgojna na* 
loga šolskega čtiva. 4. Dopisi. 5. Slučajnosti. 

Statistika: Število članstva 34, navzo* 
čih 23. 

Predsednik tov. Kotnik pozdravi navzo* 
če, zlasti še tov. nadzornika Lužnika, kakor 
tudi na novo pristopivši tovarišici Pevnik 
Erno in Hanke Natalijo. 

Zahvaljuje se vsemu članstvu, ki je 
vkljub slabemu vremenu v tako lepem šte* 
vilu došlo na zborovanje. Vidi se, da imamo 
pred očmi dejstvo, da je medsebojno tova* 
rištvo predpogoj uspešnega društvenega de* 
lovanja. 

1. Predsednik poroča o novem šolskem 
zakonu. Kaj stalnega se zaenkrat še ne da 
povedati, počakati je treba še na pravilnik, 
ki bo izšel. Vemo pač iz »zakona zaenkrat 
toliko, da se nam odpira široke polje novega 
dela. Z zakonom so se naložile učiteljstvu 
velike dolžnosti in predpisala mnoga dela 
tudi izven šole. Zato še bolj u p r a v i č e n o 
upamo, da se nam bodo v novem uradniškem 
zakonu, ki se sedaj dela. zasigurali prejemki, 
ki bodo rešili učiteljstvo vsakih skrbi za 
eksistenco. 

2. Poročilo o seji širjega sosveta poda 
tov. predsednik. 

3. Predavanje o domoznanstvu je od* 
padlo, ker je bil tov. Rozman zadržan. Na* 
mesto njega je predaval tov. Kotnik o tem :: 
Vzgojna naloga šol. čtiva. — Predavanju je 
sledilo učiteljstvo z zanimanjem in pažnjo. 

4. Dopisi: Razpravljalo se je o sledečih 
dopisih poverjeništva: 

a) tičoč se prispevkov za uč teljski pev* 
ski zbor. Sklene se, da se nakaže učiteljske* 
mu pevskemu zboru za to leto neki gotov 
znesek. Članarino pa člani odklanjajo. 

b) Glede Mladinske Matice. Predsednik 
navdušuje tovariše in tovarišice, da bi tudi 

letos napeli vse sile, da ne samo da obdrži* 
mo lansko število, ampak da še število član* 
stva (naročnikov) poskoči vsaj za polovico. 

e) Nesporazum med urednišk m konzor* 
eijem »Popotnika« in poverjeništvom. — Po* 
polnoma soglašamo s poverjeništvom. 

č) Glede članarine za Učit. domova, na* 
dalje o povračilu stroškov delegatom ter o 
načrtu novih pravil se pošlje poverjeništvu 
naše mnenje posebej. 

5. Slučajnosti: Po tov. predsedniku je b 1 
stavljen predlog da se izdela za naše dru* 
štvo statistika, koliko letnih publikacij me* 
sečnikov tednikov in dnevn kov ima članstvo 
naročeno. Sklene se, da bo tozadevne vzorec 
zdelal predsednik sam in jih nato razposlal 

na posamezne šole. Na prihodnjem zboro* 
vanju pa bo o tem podal kratko poročilo, ki 
pa se objavi tudi v »Učit. Tovarišu«. 

Prihodnje zborovanje se vrši 3. maja na 
Ljubnem. 

Predsednik se zahvali tovarišem \in to* 
variš cam za pazno sodelovanje in zaključi 
zborovanje. 
Kotnik Z., t. č. preds. Petrač Fr. t. č. tajnik. 

-f- LITIJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
je zborovalo dne 8. marca t. 1. na državnem 
učiteljišču v /Ljubljani. 

Statistika: Članov 104, navzočih 69, t. j . 
67%. Ena članica je odšla iz okraja. 

Situacijsko poročilo: Tov. predsednik 
otvori zborovanje s pozdravom na navzoče 
ter predstavi tov. H. Bračičevo kot predava* 
teljico »Pedagoške centrale«^ ki ireferira o 
pedagoškem kongresu v Helsingforu. Odbor 
izreka predavateljici za zanimivo in izčrpno 
predavanje ponovno zahvalo na tem mestu. 

Predsednik prečita došle dopise in pred* 
loge ter jih da v debato. Z večino glasov je 
bil sprejet predlog o prispevku za Učiteljski 
dom. Predlog o plačevanju potnih stroškov 
delegatom k skupščinam po novem načinu 
se odkloni ter vztraja, da se plačuje to kot 
doslej. 

Glede natisa dr. Zgečevega članka o 
»pretepanju« se izreče večina proti. 

Gmotni položaj podeželskega učitelj* 
stva je očrtala jedrnato tovarišica A. Olho* 
ferjeva, nakar se je sprejela resolucija, ki 
zahteva: 

1. Da nastopi poverjeništvo vtakoj na 
pristojnih mestih, da se izenačijo draginjske 
doklade vsemu učiteljstvu z odpravo krivične 
odmere iste po razredih. 

2. Posebne doklade naj se izposlujejo za 
izredno odročna hribovita službena mesta, 
koder so vsled oddaljenosti vse življenske 
in kulturne potrebe najmanj za 50% podra* 
žene. 

3. Odtegljaji za nabavljalno zadrugo naj 
se ukinejo, kakor se je to pri drugih uradni* 
kih že zgodilo. 

4. Poverjeništvo naj da vsebino resolu* 
cije v pretres ostalim učiteljskim društvom. 

Izvajanja tov. Olhoferjeve o gmotnem 
položaju podeželskega učiteljstva izidejo na 
f.eljo članstva v posebnem članku v »Učit. 
Tovarišu«. 
M. Pelko, preds., Z. Vrščaj, tajnica. 

+ KOZJANSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je zborovalo 8. svečana 1930. ob 10. 
uri v Kozjem. 

Statistika: Učiteljstva v okraju 50 včla* 
njenih 35, navzočih 23. t. j . 65 7%. 

Tov. predsednik otvori zborovanje s to* 
variškim pozdravom na vse navzoče, pose* 
bej še novega člana Mirka Koželj. 

Tajnica prečita zapisnik zadnjega zbo* 
rovanja, ki se odobri. 

Nato se prečitajo dopisi: 
Glede UGP podpišejo člani pristopnice 

— seznam se pošlje UGP, znesek 5 H- 2 Din 
se nakaže s članarino vred. 

Učit. pevskemu zboru se pošlje denar za 
celo leto. Predsednik razdeli med članstvo 
Ribičičevo mladinsko igro: »Kraljica palč* 
kov«. 

Tov. Donik je predaval »Faktor dela — 
evangelij življenja«. Povedal nam je, delati 
ni sramotno, zlasti je poudarjal, kako se spo* 
"štuje delo v Ameriki, med tem ko se pri nas 
še marsikdo sramuje dela z rokami. Prcdsed* 
nik se mu za predavanje zahvali. 
,' Nato je sledila živahna debata o novem 
išolskem zakonu in o izboljšanju učiteljskega 
Igmotnega stanja. 

Tov. Hernaus je primerjal plače učitelj* 
iS,fcs» pri nas z učitelji v Avstrij. Vsi imamo 
isto delo, a vendar so oni 60 do 80% boljše 
plačani. 

Prihodnje zborovanje bo 5. aprila v Sv. 
Petru pod Sv. gorami. 
Alb. Čok, t. č. preds. M. Strašek, t. č. tajnica. 

+ ZBOROVANJE UČIT. DRUŠTVA 
ZA ORMOŠKI OKRAJ se je vršilo v Ormo* 
žu dne 10. marca t. 1. ob 9. uri. 

1. Statistika: Od 70 učiteljev(ic) v okraju 
'je 65 članov društva in od teh je bilo navzo* 
čih 44 članov(ic), t. j . 68%. 

2. Situacijsko poročilo: Tov. predsednik 
Ad. Rosina je omenil v svojem poročilu, da 
imamo izvanreelno resne čase za svoj stan, ko 
snujemo nova pravila za svojo organizacijo, 
in se dela na novem uradniškem zakonu, ki 
bo naše gmotno stanje najbrž postavil na po* 
polnoma novo podlago. Da bi te spremembe 
bile v korist nam in naši šoli, v tej želji naj* 
iskrenejc pozdravlja vse navzoče. 

Posebno pa je pozdravil na novo pristo* 
pivšo članico tov. Plavšak Marijo iz Središča 
in gosta učit. abs. Posega Bianko. 

Tov. Angela Porckar je izstopila iz na* 
šega društva ker je nastopila svoje novo 
službeno mesto v Mariboru ter ji želi tovariš 
predsednik, da bi bila tam prav zadovoljna. 

Predsednik poroča dalje, da je v petek 
dne 7. marca t. 1. odmevala čehoslovaška re* 
publika radosti in proslav v čast svojega 
predsednika dr. T. G. Masarvka ki so začele 
že predpreteklo nedeljo in ki pač še niso za* 

ključenc. Ni menda v vsej bratski republiki 
kraja, ki bi na ta ali oni način ne sodeloval 
lia tem slavju. 

i udi nam v Jugoslaviji je prezident dr. 
Masarvk mil in drag, saj nam je bil v naj* 
težjih časih zvest in požrtvovalen prijatelj, 
zagovornik in zaščitnik, predvsem pa je tueii 
on z vnemo in gorečnostjo, kakor da bi bil 
rodin sin jugosiovenskega naroda, pomagal, 
da je iz krvi svetovne vojne vznikla svobod* 
na in ujedinjena Jugoslavija. 

Med kulturnimi ljudmi ni človeka, tudi 
ne bivšega Masarvkovega političnega na* 
sprotnika, ki bi ne želel: da živi prezident 
.Masarvk še dolga leta! 

Nato so se prečitali in obravnavali zapis* 
nik in došli dopisi. 

3. Samoizobrazba: a) Tov. Porekar je 
predaval o »Kmetskem vinogradništvu v or* 
moškem okraju« ter podal razvoj vinograd* 
ništva, razne neprilike in odpomoč v vino* 
•gradništvu. 

b) Tov. VVennigerholz je predaval teme* 
'ijito o podrobnem učnem načrtu za kmetsko* 
nadaljevalne šole, kjer je razpravljal vse pa* 
noge kmetskega gospodarstva in kmetskega 
življenja. 

c) Poročevalec tov. Klemenčič je ugoto* 
vil, eia se je krožek Sv. Tomaž*Runeč sestal 
dvakrat, drugi krožki pa nobenkrat. Društve* 
ni predsednik apelira na članstvo, naj se na 
pomlad večkrat sestane. 

4. Sklepi in predlogi: a) Tov. Klemenčič 
poroča o novih pravilih naše organizacije, ki 
se sprejmejo. 

b) Tajnik poverjeništva tov. Kobal je po* 
ročal o delovanju našega poverjeništva, iz* 
vršnega odbora UJU, šolsko=upravnega od* 
seka, o pravilniku, učnem načrtu, »Popotni* 
ku« in pojasnil mnogo vprašanj našega član* 
stva. 

c) Tov. D. Pintarič je stavil sledeči pred* 
log, ki je bil soglasno sprejet: 

Učiteljstvo ormoškega okraja izreka 
svojo popolno zaupanje poverjeništvu UJU 
Ljubljana. 

č) Stroške svoiih delegatov naj vedno 
krije vsako društvo samo. 

d) Članarina za pevski zbor je že naka* 
zana. 

e) Razpravljalo se je o sklepu glavnega 
odbora Kmetijske družbe, ki pravi da ne mo* 
re vsakdo postati redni član iste. Izredni član 
pa more zaprositi glavni odbor za dovoljenje, 
da ga pritegne k sodelovanju v odboru. 

Ker je učiteljstvo za gospodarski dvig 
našega naroda in ker smatramo, da je za kul* 
turni napredek pogoj gospodarsko blagosta* 
nje, zato bi naj učitelji bili tudi redni člani, 
kakor je to prej bilo. 

5. »Naš rod« in Mladinska Matica. To* 
variši(ice) naj ne izpuste izpred oči koristi, 
ki jih imata mladina in učiteljstvo od dobre* 
ga mladinskega lista in naj s požrtvovalnostjo 
feredo na delo, da se dvigne list v vsakem 
Oziru. 

Čas za nabiranje naročnikov Mladinske 
Matice je podaljšan do konca marca t. 1. Ne* 
katere šole pa izkazujejo že sedaj visoko šte* 
Vilo naročnikov (n. pr. Središče 120 izvodov). 
1 6. Slučajnosti Pri prihodnjem zborova* 
Siju dne 5. maja t. 1. v Ormožu bo podala tov. 
A. Vadnjalova načrt za gospodinjsko*nada* 
ljevalne šole. ■ 
Ad. Rosina, preds. Vlado Porekar, tajnik. 

+ POROČILO O ZBOROVANJU BE* 
LOKRANJSKEGA UČITELJSKEGA DRU. 
ŠTVA dne 15. februarja 1930. v Črnomlju. 

Tovariš predsednik otvori zborovanje, 
ki so bili naj opozorjeni tovariši z okrožnico, 
pozdravi vse navzoče, predvsem novovsto* 
pivša tov. Virnika Josipa in Plevelja Viktor* 
ja; priporoča pri debatah stvarnost, parla* 
mentarizem in tovarištvo. 

Vodi naj nas enotno načelo za enotno 
stanovsko organizacijo, ki jo moramo pozi« 
viti in dvigniti do one veljave, ki ji je v borbi 
za dosego naših smotrov nujno potrebna. 
Graja malodušnost nekaterih članov elo or* 
ganizacije, ki s tem le ovirajo njen napredek 
in izpodkopavajo temelje enotne organiza* 
cije ki nam je danes bolj potrebna kot kdaj 
poprej. 

V srezu je 95 učnih moči, organiziranih 
86, neorganiziranih 9, navzočih 53, kar znaša 
616%. Opravičilo se je 5 tovarišev, med njimi 
tov. Zajec, zato se njegov referat stavi na 
dnevni red prihodnjega zborovanja. 

Predsednik pocla v kratkih potezah po* 
ročilo o seji širjega sosveta dne 5. januarja. 
V zvezi s poročilom sta bili prečitani dve 
okrožnici ljubljanskega poverjeništva o delu 
Izvršnega odbora v Beogradu pri sestavi pra* 
vilnika k šolskemu zakonu. Na podlagi teh 
okrožnic je odbor predložil sledečo resolu* 
eijo, ki je bila soglasno sprejeta: 

Osnovnošolski ter uradniški zakon, ki se 
ravnokar sestavlja, sta odločilna momenta v 
zgodovini našega stanu ki imata zregulirati 
naše materialne in kulturne odnose v idružbi 
V bodoče. Od kakovosti teh dveh zakonov je 
zavisno naše nadaljnje delo, nadaljnje živ* 
ljenje. 

Edini kriterij v borbi interesov našega 
stanu je naša stanovska organizacija. Od nje* 
ne življenske sposobnosti in taktike je odvi* 
sen tudi uspeh. 

Upravičeno se je pričakovalo, da bo znal 
in umel Izvršni odbor v Beogradu kot pravno* 
politični zastopnik zastaviti na merodajnem 
mestu vse svoje razpoložljive sile v borbo, ka* 
dar gre za stanovski biti ali ne biti, ter za 
vsako ceno izvojeval učiteljstvu pravice, ki 
mu gredo. , 

Ad 1. Z začudenjem in razočaranjem pa 
vidimo, da je večina izvršnega odbora v ta* 
kem odločilnem trenotku odpovedala, da ne 
čuti niti razumevanja, niti volje za delo. 

Zato učteljstvo B. U. D. obsoja to delo, 
oziroma nedelo in obžaluje, da je poleg čast* 
nih izjem izvolilo v vodstvo organizacije 

tudi take člane, ki se ne zavedajo niti naj* 
osnovnejše tovariške dolžnosti, kaj šele na* 
loge, ki so jo sprejeli z izvolitvijo. Ne opra* 
vičuje jih izgovor, ki ga navajajo. Obsojamo 
njihovo početje, ki kvari ugled vsemu stanu. 

Kljub temu, da bi moralo članstvo reagi* 
rati in izvajati takojšnje konsekvence, nalaga 
svojemu poverjeništvu, ki rešuje častno po* 
ver j eno mu nalogo, da zbere ves materijal ter 
nekorektnosti izvršnega odbora ter jih iznese 
na glavni skupščini. 

Prečitani sta bili obe okrožnici UGP. 
Predsednik opozori tov. upravitelje, naj vroče 
učiteljstvu pristopnice za UGP v podpis ter 
pozove članstvo, naj še z večjo vnemo kot 
dosedaj sodeluje pri delu Mladinske Matice 
in »Našega rodu«. 

Odbor je že z okrožnico opozoril članstvo 
na načrte za nova pravila UJU, in sicer: na 
onega, ki ga je izdelal izvršni odbor v Beo* 
gradu in onega ljubljanskega poverjeništva 
ter zavzel v pogledu naše stanovske organiza* 
cije v bodočnosti sledeče stališče: 

Smatramo, da morajo biti nova pravila, ki 
naj bodo temelj našemu nadaljnemu stanov* 
skemu življenju, na docela demokratični pod* 
iagi; zakaj le ta bodo vsebovala vse one atri* 
bute, ki jih mora vsebovati vsaka stanovsko 
zavedna organizacija, če hoče odgovarjati 
času, zahtevam in potrebam svojega članstva 
ter ščititi in boriti se za njihove pravno*poli* 
tične socialne in kulturne interese. Le taka 
pravila bodo tudi onemogočila vsako korup* 
eijo in neljuba dejanja posameznika ali skupin 
na račun ostalega članstva. 

To pa bo le tedaj, če bo z novimi pravili 
zajamčen vpliv vsega članstva na vodstvo sta* 
novske organizacije ter osiguran svoboden in 
nemoten razvoj pokrajinskih organizacij. 

Zato v celoti odklanjamo projekt, ki ga 
je izdelal Izvršni odbor UJU v Beogradu, ki 
je v bistvu dosedanji pravilnik, ki je imel za 
posledico sestavo novih prav 1 ter ni vseboval 
niti enega gornjih atributov. Prisvajamo si pa 
načrt, ki ga je izdelalo ljubljansko poverje* 
ništvo ter sprejel širji sosvet poverjeništva 
UJU Ljubljane s spreminjevalnimi in dodat* 
nimi predlogi k 2., 3., 5. in 9. členu, ki so bili 
vsi soglasno sprejeti. 

Predlog logaškega učiteljskega društva v 
okrožnici zaradi povrnitve potnih stroškov 
delegatom na pokrajinsko skupščino in seje 
širjega sosveta je bil soglasno sprejet. 

Na pobudo odbora BUD je bil sestavljen 
pomožni odbor dosedanjemu odboru tukajš* 
nje okrajne učiteljske knjižnice v svrho izpo* 
polnitve iste. V odbor so se javili tov. Kore* 
nova, Mencej in Podržaj. 

Na sklep članstva se bo odbor obrnil na 
kr. bansko upravo savske banovine v Zagrebu 
glede kreditiranja in organizacije štiriteden* 
skega počitniškega kmetijskega tečaja za uči* 
teljstvo tukajšnjega sreza. 

Članstvo je poverilo odboru nalogo, naj 
stopi v stike s tov. Martelancem, ki naj skup* 
no organizirata pevski zbor tukajšnjega uči* 
teljstva. 

Blagajničarka opozarja vse na redno pla* 
čevanje članarine, ker je blagajna v kritičnem 
stanju. 

Ad 2. Odbor je prejel spomenico, ki po* 
živa vodstvo pokrajinske organizacije v 
Ljubljani, da zastavi vse svoje sile z ostalimi 
organizacijami ter korporacijami v slučaju, 
da bi bil z novim vseučiliškim zakonom ka* 
korkoli prikrajšan slovenski jezik v našem 
visokošolskem pouku in da bo v novem za* 
konu njegov obstoj zasiguran.-

Po krajši debati je bila spomenica spre* 
jeta ter odposlana ljubljanskemu poverje* 
ništvu. 

Kot uvod k soelobnim šolskim vpraša« 
njem ki bodo poleg stanovsko*političnih na 
dnevnem redu vsakega zborovanja je referiral 
tov. Mencej o bistvu potreb in poti naše sa* 
moizobrazbe. V prvem delu svojega referata 
je podal v kratkih potezah sodobnost kot pro* 
dukt strahovitega prevrata, ki ga je izzvala 
svetovna vojna, ki pa je bil pojav v nepre* 
trganem razvoju človeške družbe in imel za 
posledico izgubo materialnega in moralnega 
ravnotežja ter splošno disorientacijo sodobne 
družbe. Zato stopa na dan vse večja potreba, 
da najdemo ideološki kompas, ki naj bi nam 
omogočil orientacijo v sodobnem kaosu. 

Na razvalinah tradicionalnih oblik so se 
pojavili novi vidiki, smeri in stremljenja na 
rolskoorganizatornem, vzgojnem kakor didak* 
tičnem polju, ki visijo kakor življenski impe* 
rativ nad nami in zahtevajo rešitve. Ključa 
do teh rešitev pa nam ne more nuditi ne psi* 
hologija, ne pedagogika, temveč družboslovje. 

V nadaljnjih izvajanjih je tov. nadzornik 
Vizjak podal v kratkih potezah vsa pereča 
šolsko*didaktična vprašanja, kako zgraditi 
prehod od stare šole k novi. Predvsem je po* 
lagal važnost na izbiro predmeta, okoli kate* 
rega naj se koncentrira vsa ostala učna snov, 
da bo ustrezala učenčevi duševni strukturi ter 
njihovim bodočim življenskim potrebam. 
Stavljena mu vprašanja so dala dovolj snovi, 
da je podal mnogo potrebnih in uporabnih 
nsihološko*didaktičnih migljajev. 

Nato je podal upraviteljem nekaj navo* 
dil v šolski administraciji. 

Ker je s tem dnevni red izčrpan, zaključi 
tov. predsednik zborovanje. 
Ljubic M,, t. č. preds. Dblenc St., t. č. tajnik. 


